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Le renouveau ethnigue dans une societe plurale - le Canada - a comme
points d'ancrage: a question nationale au Quebec, la resistance
autochtone a la deterritorialisation, I'affirmation de la memoire
immigree. Au Quebec, la reflexion academique sur les ethniques et
demeuree peripherique sinon decentree par la question nationale. Dans
cet essai, des interrogations et des jalons de reponses sont esquissees
afin d'expliquer ce silence des sciences sociales sur un pan de l'histoire
quebecoise qui se fait sous nos yeux.

Ethnic renewal in a plural society such as Canada shows particular
features: the national question in Quebec, the native resistance to land
dispossession and the affirmation of immigrant memories. In Quebec,
scholarly research on ethnicity and ethnic relations was until recently a
peripheral issue to the national question. In this article, the author tries
to explain how and why social scientists have neglected the study of an
historical set of relations of Quebec society: biographies and memories
of immigrants.



